
 ادامه از صفحه 10 
وی با بیان اینکه در دوره های قبل شاهد رفت وآمدها 
و انسجام بیشتری بین نهادهای مسئول در این 
زمینه بودیم و همه درصدد این بودند که مشکل 
تأمین دارو حل شود، افزود: »بنده زمان جنگ 
مسئولیت داروی کشور را بر عهده داشتم و به 
خاطر دارم که از بانک مرکزی تماس می گرفتند 
و اعلام می کردند که مقدار معینی ارز برای دارو 
تأمین شده است و ما با خیال راحت مراجعه و با 
ملاحظات ایام جنگ اولویت ها را مشخص کرده 
و در کمترین زمان ارز را دریافت می کردیم، اما 
امروز این چرخه کمرنگ شده و حتی می توان 

گفت که از بین رفته است.«
شیبانی اظهار داشت: »متأسفانه در حال حاضر 
نوعی بیگانگی بین نهادهای مسئول وجود دارد و 
ما از وضعیت همدیگر باخبر نیستیم. البته قرارگاهی 
در وزارت بهداشت برای بحث دارو و تجهیزات 
تشکیل شد تا هماهنگی ها در این خصوص بیشتر 

شود که ما نمی خواهیم وارد این بحث شویم.«
صنایع  صاحبان  سندیکای  هیئت مدیره  رئیس 
اینکه امروز  با تأکید بر  ایران  انسانی  داروهای 
مشکلات اساسی در این بخش وجود دارد، گفت: 
»از نظر ما تخصیص ارز روندی که باید داشته باشد 
را ندارد. همچنین از آنجا که تخصیص و تأمین 
ارز دو مقوله جدا از هم هستند، زمان دریافت 
ارز مهم تر از سایر بخش ها است که باید توجه 

ویژه ای به آن شود.«
ارزی  رقم  دولت  حاضر  حال  »در  گفت:  وی 
مشخصی را در بودجه امسال برای واردات دارو 
و مواد اولیه دارویی در نظر گرفته و اعلام کرده 
است. همچنین مشخص شده که چه میزان از این 
ارز مربوط به واردات مواد اولیه دارویی است و 
چه میزان مربوط به واردات داروهای تولید شده 
است، اما آنچه محل انتقاد است تفاوت میزان 
ارز مربوط به تولید و ارز بخش واردات است 

زیرا اختلاف در این بخش بسیار زیاد است.«
شیبانی افزود: »اگر امروز نزدیک به 97 درصد 
داروهای مورد نیاز در داخل تولید نمی شد و ما 
بیش از 100 کارخانه داروسازی در داخل نداشتیم 
که تولیدات داخلی داشته باشند و نیز اگر قرار 
بود بخش اعظمی از نیاز داخل از محل واردات 

تأمین شود معلوم نبود چه بر سر ما می آمد.«

صنایع  صاحبان  سندیکای  هیئت مدیره  رئیس 
داروهای انسانی ایران تأکید کرد: »البته در حال 
حاضر مشکل اساسی ما کندی بیش از حد روند 
تخصیص و تأمین ارز بخش دارو در بودجه جاری 
کشور است. امروز ما از انعکاس نظرات شرکت ها 
به سندیکا و نگرانی آنها از میزان موجودی ها 
متوجه وضعیت نامطلوب این بخش می شویم. 
ضمن اینکه دادن عدد و رقم و درصد در این 
مسلم  آنچه  و  نمی کند  را حل  مشکلی  بخش 
است آن است که امروز که نزدیک به شش ماه 
از شروع سال گذشته باید در روند تخصیص و 
تأمین ارز سرعت بیشتری وجود داشت که این 

اتفاق نیفتاده است.«
شیبانی با بیان اینکه ممکن است روند تخصیص 
و تأمین ارز در ماه های پایانی سال شتاب بیشتری 
به خود بگیرد، افزود: »در این صورت تخصیص ها 
به پایان سال موکول خواهد شد که رویه درستی 
نیست زیرا این اتفاق اگرچه برای تأمین دارو در 
سال بعد نتیجه بخش خواهد بود، ولی مشکلی از 

تأمین داروی امسال حل نخواهد کرد.«
وی تصریح کرد: »درخواست و انتظار ما به عنوان 
نمایندگان تولید از بانک مرکزی این است که 

توجه و همکاری بیشتری به بخش دارو داشته 
باشد چراکه مسئولان این نهاد هم ممکن است 
به عنوان یک شهروند نیازمند دارو باشند و اگر 
دارو در زمان مناسب تأمین نشود خود آنها هم 

در این خصوص به مشکل بر خواهند خورد.«
صنایع  صاحبان  سندیکای  هیئت مدیره  رئیس 
داروهای انسانی ایران در پایان افزود: »البته انصافاً 
این را هم باید گفت که وزارت بهداشت تمام 
تلاش خود را در این خصوص انجام می دهد 
چراکه اگر دارو کمبود داشته باشد اولین نهادی 
بهداشت  وزارت  باشد خود  پاسخگو  باید  که 
است، اما به نظر ما تعامل و توجه مورد نیاز در 
بین مسئولان بانک مرکزی و واحد ارزی این 
نهاد به مقوله تأمین دارو بسیار ضعیف است که 
انتظار داریم در این خصوص تحرک بیشتری 

داشته باشند.«

ارزآوری یک میلیارد و 400 میلیون 
یورویی داروهای بیوتکنولوژی

حسام الدین مدنی، رئیس انجمن تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژی پزشکی 
ایران هم در خصوص میزان ارز تخصیص داده شده 

به بخش دارو در سال جاری گفت: »همان طور که 
از صحبت های کارشناسان می توان نتیجه گرفت 
میزان تخصیص ارز در این بخش تقریباً حدود 
10 درصد است. البته آمار دقیقی در این خصوص 
که بتوان به یک جمع بندی مشخص در این بخش 

رسید، وجود ندارد.«
وی در ادامه افزود: »باید این سؤال را از مسئولان 
ارزی کشور پرسید که آیا تا به حال به این فکر 
کرده اند که اگر جهش و توانمندی فعلی که در 
بخش تولید دارو به وجود آمده واقعیت نداشت 
و ما می خواستیم داروی ساخته شده وارد کشور 
کنیم چه مقدار ارز باید برای این منظور اختصاص 
می دادند و آیا امکان و توان تأمین این میزان ارز 

برای کشور وجود داشت؟«
مدنی با بیان اینکه این دستاورد حاصل تلاش و 
کوشش صنعت گران داروسازی و داروسازان در 
همه شئون کشور است، اظهار داشت: »همکاران ما 
در طول 35 سال از عمر انقلاب صنعتی کشور در 
بخش داروسازی تلاش های فراوانی در این زمینه 
کرده اند و امروز صنعت داروسازی کشور در اغلب 
داروها به نقطه ای رسیده است که می تواند نیاز 
داخل را تأمین کرده و حتی صادرات و ارزآوری 
هم برای کشور داشته باشد. هرچند از دیدگاه ما 
این تلاش ها نیازمند قدردانی و تشکر است ولی 
از صنعت گران  بایدوشاید  که  آنچنان  متأسفانه 

و همه فعالان این بخش قدردانی نشده است.«
صادرکنندگان  و  تولیدکنندگان  انجمن  رئیس 
محصولات بیوتکنولوژی پزشکی ایران در ادامه 
برای  بیوتکنولوژی  ارزآوری داروهای  توان  به 
کشور اشاره کرد و اظهار داشت: »در حال حاضر 
تقریباً 60 میلیون یورو در سال به شرکت های 
تولیدکننده داروهای بیوتکنولوژی ارز تخصیص 
این  از  اما صرفه جویی ارزی که  داده می شود، 
محل عاید کشور می شود نزدیک به یک میلیارد 

و 400 میلیون یورو است.«
پایان اضافه کرد: »خوشبختانه امروز  مدنی در 
بیوتکنولوژی  شرکت های تولیدکننده داروهای 
نزدیک به 60 میلیون یورو هم در سال صادرات به 
خارج از کشور دارند و با این حساب می توان گفت 
که در قبال ارزی که دریافت می کنند صرفه جویی 
ارزی هم داشته اند که همین صادرات ارزآوری 

مطلوبی هم برای کشور داشته است.«
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